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9. zasedání zastupitelstva obce

V pondělí 9. září 2024 se od 18 do 21 hodin konalo  
v Kulturním domě Bludov 9. jednání obecního zastupi-
telstva. Přítomno bylo 10 zastupitelů, pro nemoc či do-
volenou byli omluveni Milan Klimeš, Zdeňka Musílková,  
Marcela Březinová, Jakub Matějček a Josef Sedláček. 
Schůzi řídil starosta Roman Holinka, ověřovateli zápisu 
byli zvoleni Jaroslav Balhar a Kamila Banková. Zápis,  
z nějž vychází tento článek, vyhotovila referentka OÚ  
Gabriela Flašarová. S výjimkou jednoho byla všechna  
rozhodnutí přijata jednomyslně.

Kontrola úkolů, zpráva o činnosti rady
Starosta R. Holinka informoval o plnění úkolů – všechny 
jsou splněny. Zastupitelstvo zprávu o plnění úkolů  
schválilo.
 Místostarosta P. Ston informoval o činnosti rady obce. 
Ta se od červnové schůze zastupitelstva sešla třikrát.  
Kromě běžné agendy či materiálů, které předložila  
k rozhodnutí zastupitelstvu, řešila především následující 
záležitosti – pronájmem prostor pro ordinaci praktického 
lékaře v budově školky, výběrovými řízeními na dodávky 
investičních akcí (nejdůležitější: rekonstrukce elektroinstalace 
v ordinaci lékaře ve školce, stavební úpravy v objektu  
Kavárny oranžerie, dodatky č. l a 2 ke Smlouvě o dílo na 
akci oprava zídky potoka u Markovských), jmenováním 
zástupců zřizovatele do Školské rady při ZŠ.
 V diskusi se Stanislav Balík zeptal, zde je nějaký posun 
ohledně volby zástupců rodičů do školské rady. Podotknul,  
že je třeba tento orgán doplnit a jmenovat co nejdříve, aby 
mohl zasedat a řešit situaci ve škole. Starosta odpověděl, 
že nejpozději na prvních třídních schůzkách snad koncem 
září proběhne nové hlasování, sdělil též, že současný  
školní systém neumožňuje elektronické hlasování. Zastu-
pitelstvo zprávu o činnosti rady schválilo.

Rozpočtové změny
Rada předložila zastupitelstvu rozpočtové změny č. 7–9, 
které řeší změny uvnitř jednotlivých paragrafů. Zastupi-
telstvo je vzalo na vědomí. Dále schválilo rozpočtovou  
změnu č. 10, která řeší navýšení výdajů na energie, dále 
čištění potoka, navýšení investiční akce z důvodu špatného 
stavu opěrných zdí a navýšení oprav v knihovně.

Žádost o odprodej pozemků 519/4 a 519/5
Manželé Adam a Barbora Zichovi, Pod Baštou 123 požá-
dali obec o odprodej pozemků 519/4 (17 m2 – zahrada)  
a 519/5 (12 m2 – zahrada). Pozemky přiléhají k jejich  

v pondělí 28. října v 18.00 hod. 
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zahradě a oba tyto pozemky užívají. Stavební komise  
odprodej nedoporučila do doby definitivního vyřešení 
úprav v okolí. Komise životního prostředí odprodej  
doporučila. Rada se přiklonila ke stanovisku stavební  
komise. Zastupitelstvo žádost neschválilo.

Žádost o odprodej 1/4 podílu na pozemku 1045
Jaroslav Finger, Lázeňská 593 požádal (na základě  
výzvy OÚ, že neoprávněně užívá obecní pozemek)  
o odprodej podílu obce na pozemku 1045. Na tomto  
pozemku stojí garáž, která je v jeho vlastnictví. Komise 
stavební i životního prostředí, stejně jako rada obce, 
odprodej doporučily. Zastupitelstvo schválilo odprodej  
za 200 Kč/m2, kdy k této ceně bude v případě zákonného 
odvodu DPH připočtena daň z přidané hodnoty,  
a poplatek za návrh na vklad uhradí kupující.

Žádost o odprodej pozemku 360 a části 361
Společnost VHZ Šumperk podala žádost o odprodej  
pozemku 360 a části pozemku 361. Na jednom z nich  
stojí vodárenský objekt za ulicí Za Školou, druhý  
pozemek jej obklopuje. Stavební komise doporučila  
prodat pouze pozemek 360, na pozemku 361 doporučila 
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pouze zřídit věcné břemeno. Komise životního prostředí 
doporučila prodat oba pozemky. Rada schválila záměr  
odprodeje pozemku 360 a dále navrhla směnu pozemku 
361 se sousedními majiteli p. Švédou a p. Horáčkem  
s tím, že směnou bude zajištěn přístup k parcele 360.  
Zastupitelstvo návrh prodeje pozemku 360 schválilo  
s tím, že kupní cena bude stanovena znaleckým posudkem,  
jehož vypracování včetně úhrady zajistí kupující. Prodej  
pozemku 361 byl zamítnut. 

Žádost o odprodej pozemku 383/17
Ladislav Cikryt požádal o odprodej pozemku 383/17 –  
zahrada. L. Cikryt užívá léta v dobré víře tento pozemek  
v domnění, že je jeho vlastníkem, avšak pozemek patří 
obci. Na tuto skutečnost byl upozorněn, proto si podal 
žádost o odprodej. Komise stavební i životního prostředí, 
stejně jako rada obce odprodej doporučily. Zastupitelstvo 
prodej schválilo s tím, že kupní cena bude činit 50 Kč/m2, 
kdy k této ceně bude v případě zákonného odvodu DPH 
připočtena daň z přidané hodnoty, a poplatek za návrh na 
vklad uhradí kupující.

Žádost o odprodej pozemku 474/1
Na základě jednání s pracovnicí OÚ Bludov vznesl  
Miloslav Příhoda ústní žádost o odprodej pozemku  
474/1 – ostatní plocha o výměře 145 m2 na ulici Hrabe-
novská. Stavební komise prodej nedoporučila, pozemek 
by se mohl využít pro odvodnění svahů nad domy v celé 
ulici. Komise životního prostředí navrhuje odprodej po-
zemku projednat s projektanty, kteří zpracovávají nový 
územní plán, jestli tento pozemek bude do budoucna  
potřebný pro obec či nikoliv. Rada prodej doporučila za 
současného zřízení věcného břemene přístupu a údržby 
dešťové kanalizace pro obec. S. Balík se zeptal, zda  
i v tomto případě vyzvala obec pana Příhodu k dořešení 
právních vztahů, na což starosta odpověděl, že ano.  
Zastupitelstvo prodej schválilo za současného zřízení  
věcného břemene přístupu a údržby dešťové kanalizace 
pro obec s tím, že kupní cena bude činit 50 Kč/m2, kdy  
k této ceně bude v případě zákonného odvodu DPH  
připočtena daň z přidané hodnoty, a poplatek za návrh na 
vklad uhradí kupující.

Návrh směny pozemků obec Bludov x Jiří Krmela
Po několikaměsíčních jednáních v radě a komisích  
doporučila rada zastupitelstvu, aby souhlasilo se směnou 
obecního pozemku 1606/2 o výměře 60 m2 a části obec-
ního pozemku 1626/1 o výměře 3 m2 (oba pozemky 
jsou dlouhá desetiletí zaploceny a užívány rodinou Jiřího  
Krmely, jsou na nich umístěny schody k domu apod.) za 
pozemek J. Krmely 1588/2 o výměře 13 m2 a pozemek 
1606/1 část o výměře 54 m2 (pozemky v křižovatce ulic 
Školní a Plk. Hlásného) s tím, že obec doplatí rozdílné 
metry, tj. 4 m2 částkou 50 Kč/m2, náklady za vyhotovení 
geometrického plánu a náklady spojené s návrhem na 
vklad do katastru nemovitostí uhradí každý účastník  
jednou polovinou. Zastupitelstvo směnu schválilo.

Odprodej bytových jednotek „na Olšankách“
Někteří stávající nájemníci bytových jednotek „na  
Olšankách“ požádali o odprodej těchto bytů do osobního 
vlastnictví. Kupní cena je stanovena znaleckým posud-
kem. Rada navrhla, aby náklady s prodejem nemovitosti 
(náklady na znalecký posudek, na správní poplatky apod.) 
nesl kupující. Na byty se vztahuje zákonné předkupní  
právo ve prospěch stávajícího nájemce.
 Vždy, když obec prodávala byty (vesměs v panelácích), 
byla kupní cena stanovena znaleckým posudkem.  
Někteří nájemníci bydlí v nájemních bytech v „Olšankách“  
i více než 50 let a za tu dobu provedli vlastními náklady 
opravy a modernizace, které byty zhodnotily (plynofikace,  
ústřední vytápění apod.). V dnešní době je již ale těžké 
tyto investice relevantně posoudit. Zastupitelstvu byla 
přednesena úvaha o možném symbolickém snížení odhadní 
ceny, což by bylo náhradou těchto vlastních investic.
 V diskusi Kateřina Juránková připomněla, že případná 
odchylka od ceny stanovené znaleckým posudkem musí 
být velice dobře odůvodněna a musí být prokazatelně  
doložená, aby kupní smlouva byla nenapadnutelná.  
Případná hodnota opotřebení (pro snížení ceny) by taktéž 
musela být stanovena znaleckým posudkem. Zastupitel-
stvo musí podle zákona jednat s péčí řádného hospodáře. 
Případnou slevu musí určit třetí osoba stanovením kon-
krétní částky, nelze stanovit pouze symbolickou slevu. 
Proto doporučuje prodat byty za cenu stanovenou znalec-
kým posudkem. S tímto názorem souhlasil i místostarosta 
Pavel Ston. Jakub Jelínek s tím rovněž souhlasil, připo-
mněl také, že některé investice nájemníků byly provedeny 
se souhlasem pronajímatele, jiné nikoli. Nájemné v těchto 
bytech bylo zvyšováno pouze nepatrně. S. Balík poděko-
val radě obce, že v otázce „Olšanek“ jsme se posunuli až 
k bodu prodeje bytů mimo nástavby, založení SVJ atd.  
Podotkl, že je důležité prodat byty tak, abychom nevysta-
vili ani obec, ani současné nájemníky – budoucí kupují-
cí případným soudním sporům o platnost kupní smlouvy 
apod. Doporučuje neexperimentovat, aby prodej bytů byl 
nenapadnutelný. Zastupitelstvo prodej schválilo (9 hla-
sů pro, 1 se zdržel). Konkrétně se jedná o tyto nájemní-
ky a bytové jednotky: bytová jednotka č. 653/1 (Lenka 
Dohnálková; 1.715.000 Kč), 653/2 (manželé Zaoralovi; 
1.719.000 Kč), 653/3 (manželé Cygrýdovi; 1.719.000 
Kč), 653/7 (Jarmila Kaplánková; 1.590.000 Kč), 653/10  
(manželé Štolcovi; 1.727.000 Kč), 654/3 (Vladimíra 
Stehlíková; 1.590.000 Kč), 654/4 (manželé Krmelovi; 
1.590.000 Kč), 654/10 (Dana Surmová; 1.590.000 Kč).

Dotační program obce Bludov na rok 2025
S. Balík okomentoval znění Dotačního programu obce 
Bludov na rok 2025, ve zkratce seznámil přítomné  
s drobnými formulačními změnami oproti roku 2024. 
Podstatné náležitosti se nezměnily. Zastupitelstvo dotační 
program schválilo.
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Žádost o odkup části pozemků 2964/1 a 2964/2 
Správa železnic žádá obec o odprodej částí pozemků 
2964/1 o výměře 60 m2 a 2964/2 o výměře 7 m2. Odkup 
pozemků byl smluvně předjednán již v roce 2017 Smlou-
vou o budoucí kupní smlouvě před realizací stavby:  
Revitalizace trati Bludov – Jeseník. Smlouva je uzavírána 
pro účely majetkoprávního vypořádání veřejně prospěšné 
stavby dráhy. V územním plánu je pozemek veden jako 
komunikace. Stavební komise, komise životního prostředí  
i rada obce prodej doporučují za cenu 67.200 Kč s tím, že 
veškeré náklady spojené s odprodejem pozemku půjdou 
na vrub kupujícího. Zastupitelstvo prodej schválilo.

Memorandum o spolupráci obcí ke společnému řešení 
odpadového hospodářství
Rada předložila zastupitelstvu ke schválení memorandum 
o spolupráci obcí na Šumpersku ke společnému řešení 
svozu a likvidaci komunálních odpadů včetně vytřídě-
ných složek odpadů. Na základě memoranda vznikne spo-
lečenství obcí, jehož předmětem činnosti bude výhradně 
zajištění svozu a likvidace odpadů vznikajících na území 
jednotlivých obcí. Toto společenství by se v budoucnu 
mělo stát rovnocenným partnerem Servisní společnosti 
odpady Olomouckého kraje. Zastupitelstvo memorandum  
schválilo.

Bezpečnost v obci
Starosta zmínil, že poslední dobou v obci zaznamenáváme 
nárůst agresivity a drobné trestné činnosti, což negativně 
ovlivňuje bezpečnost a pohodu obyvatel Bludova. Rada 
chce tyto problémy efektivně řešit, a proto navrhuje úzkou 
spolupráci s Městskou policií Šumperk. Společně bychom 
monitorovali situaci a prováděli preventivní opatření.  
Cílem rady je zvýšit bezpečnost v obci a vytvořit bezpečné 
prostředí pro všechny obyvatele. K tomuto je potřeba  
zastupitelstvem schválit veřejnoprávní smlouvu. Po krátké 
diskusi zastupitelé pověřili radu v pokračování v jedná-
ních s Městskou policií Šumperk ve věci zajištění pořádku  
a bezpečnosti v obci. Smlouva by mohla být odsouhlasena 
na prosincovém zastupitelstvu, pokud to bude možné.

Hřiště na Farském
K. Juránková se dotázala, jak dopadlo otevření sportov-
ního areálu veřejnosti. Starosta sdělil, že špatně, kdy se  

v areálu zdržovali hlavně tací, kteří jej nenavštívili  
s potřebou sportovat, nýbrž posedávat, požívat alkoho-
lické nápoje, kouřit, došlo i k poškození majetku hasičů,  
v areálu byl velký nepořádek. Od září se obec vrátila  
k předešlému režimu, tedy k užívání areálu přes správce 
a za poplatek.
 Reagoval S. Balík s názorem, že tím, že se neosvědčilo 
otevření sportovního areálu veřejnosti, nezanikl problém 
mít pro mládež nějaký neuzamčený, volně přístupný  
prostor – zpevněnou plochu s pár např. herními prvky,  
nemusí se jednat o nic velkého a nákladného. Navrhl,  
aby zastupitelstvo uložilo radě obce se touto problema-
tikou dále zabývat, aby do 10.3.2025 předložila zastupi-
telstvu návrh řešení scházejícího hřiště přístupného všem  
bez omezení. Zastupitelstvo tento návrh podpořilo.

Diskuse
S. Balík dále požádal o navrácení lavičky do autobusové 
zastávky u školy, kdy tato byla odstraněna na úkor senio-
rů, k tomuto názoru se připojili i někteří další zastupitelé 
i občané z pléna. Starosta reagoval, že tedy obec lavičku 
zkusí namontovat zpět a uvidí se.
 Stanislav Konečný se z pléna dotázal, kdy bude na 
ulici Lázeňská stanoven zákaz jízdy kamionů, a jak bude 
řešeno neustálé překračování rychlosti řidiči, zejména 
pak řidiči motocyklů. Starosta odpověděl, že co se týče  
zákazu jízdy kamionů, bude moci být řešeno, jakmile  
nebude ulice Lázeňská vedena jako silnice I. třídy, což 
je v kompetenci RŠD ČR, obec Bludov o toto již ŘSD 
požádala, teď nezbývá než čekat na rozhodnutí. Bohužel 
nevíme, jak dlouho to bude trvat. Co se týče překračování 
rychlosti, toto může být jeden z podnětů, kterým by  
se mohla zabývat zmíněná městská police.
 Marie Balharová se z pléna dotázala na řešení dovozů 
obědů ze školní jídelny seniorům, když tato služba  
skončila s ukončením pracovního poměru panem  
Fazorem. Po delší diskusi, v níž zaznělo, že v obci není  
jediný dodavatel obědů, ale je jich více, připomněl  
starosta, že situaci s dovozem obědů ze školní jídelny  
slíbil v průběhu podzimu řešit.

Stanislav Balík ml.

V rozsahu otvíracích hodin:
Pondělí  7:30–14:00
Úterý 12:00–18:00

Středa 07:30–14:00
Čtvrtek 7:00–9:00
Pátek 7:30–12:00

NOVĚ OTEVŘENÁ 
A M B U L A N C E 

P R A K T I C K É  L É K A Ř K Y

MUDr.Veronik y H vizdové

Telefon pro pacienty: 733 709 162
E-mail pro pacienty: 

praktikbludov@gmail.com

Polní  502,  789 61 Bludov (v  budově MŠ)
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SVOZ NEBEZPEČNÉHO 
A OBJEMNÉHO ODPADU

Obecní úřad Bludov upozorňuje občany,
že se v sobotu

19. října 2024 od 7:00 hodin
(od 7:00 h do 12:00 h)

uskuteční svoz nebezpečného a objemného odpadu.

Svoz se uskuteční do kontejnerů, které budou 
přistaveny jen u hasičárny. Svoz je určen pouze 
pro občany Bludova, nikoliv pro podnikatele!!! 

Objemný a nebezpečný odpad neukládejte na určené 
místo dříve, než je stanoven termín svozu. 

Bude zajištěn dohled zaměstnance obecního úřadu. 
Do objemného odpadu vozte pouze odpad, 

který nelze jinak vytřídit. 

Do objemného odpadu NEPATŘÍ stavební suť, 
eternit, zemina, větve, plasty, papír, sklo.

Na kovový odpad bude přistaven 
samostatně velký kontejner.

Pneumatiky odevzdávejte v místech 
zpětného odběru pneumatik!!!

Veškeré vysloužilé elektrospotřebiče, zářivky nevozte  
k hasičárně, veškeré elektro můžete kdykoliv přivést  
k budově pro odběr vysloužilých elektrospotřebičů, 

 tj. nad zámkem u vjezdu do Bludovské a. s.  

 

 

Prosíme, do vaší zprávy vždy uveďte vaše IDS nebo 
vaši obec a číslo popisné. Děkujeme! 

 

burianova@mojeodpadky.cz 

www.mojeodpadky.cz/bludov 

CO NEPATŘÍ 
DO KONTEJNERU NA PLASTY

Obecní úřad Bludov upozorňuje občany,  
že do kontejneru na plast nepatří fasádní polystyren, 

veškerý molitan, fasádní pěna, vata. Tyto odpady 
nemají s plastem nic společného. Můžete se podívat  
na fotku, kterou zaslala svozová společnost, co vše 

končí v plastu z naší obce. Není možné vyhodit  
do žlutého kontejneru opravdu všechno, proto prosíme 

TŘIĎTE ODPAD SPRÁVNĚ!!!
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TJ Sokol Bludov z.s., oddíl stolního tenisu, TJ Sokol Bludov z.s., oddíl stolního tenisu, 
informuje všechny zájemce, informuje všechny zájemce, 

že 1. října 2024 od 16:30 
proběhne náborový trénink  proběhne náborový trénink  

dětí a mládeže do našeho oddílu dětí a mládeže do našeho oddílu 
v herně stolního tenisu v Sokolovně. v herně stolního tenisu v Sokolovně. 

Tréninky budou dále každé  
úterý a čtvrtek od 16:30 do 18:00. 

Těšíme se na nové i známé tváře.Těšíme se na nové i známé tváře.

Kontaktní osoba: 
Jakub Jelínek, tel. 731 242 239
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Aktivní a usměvavý Bludovák Ing. Josef Baslar
Rozhovory se zajímavými lidmi z Bludova či s Bludovem spojenými VIII.

Ing. Josefa Baslara zná každý, kdo se alespoň trochu  
pohybuje v bludovském veřejném prostoru. Jeho krásné 
fotky a úžasná výtvarná díla ukazují neobvyklé pohledy 
na naši obec a okolí. Byl součástí celé řady rekordů  
Karla Adama, kdy vytvářel fotografie, které se používaly 
na přítiscích známek s motivem Bludova. Znají jej také 
lidé v širokém okolí jako aktivního a usměvavého člověka.

Pokud vím, tak jste se přímo v Bludově nenarodil.  
Odkud pocházíte a jaké bylo Vaše dětství?
Pocházím z blízké obce, Rudy nad Moravou. Kdo by 
ji neznal, vesnici s malebným nádražím, hřbitovem na 
kopečku, skálou nad silnicí, zámkem a také zašlým  
mlýnem, ve kterém byl můj děda Mrkvic tovaryšem.  
Mimochodem pocházel z Bludova. Otec před válkou 
promítal v tamějším kině pana Šimka filmy, pověstné  
kovbojky a prvorepublikové veselohry.
 Opravdové mládí jsem však prožil až v Postřelmově. 
Základní školu, dojíždění na střední školu do Zabřeha 
a návraty z Prahy z Vysoké školy dopravní. Jako kluk 
jsem chtěl být pilotem a měl jsem k tomu motivaci. 
Ve škole úspěšně fungoval modelářský kroužek pod  
vedením zkušeného člena šumperského aeroklubu. Jak to 
však bývá, vedoucí skončil a kroužek se rozpadl. Na řadu 
přišly jiné zájmy, hlavně sport. Dvakrát týdně sokolské 
cvičení, později košíková, trochu tenis, volejbal, kopaná, 
v zimě hokej. Od všeho trochu. Plavat jsem se naučil na 
Desné stejně jako jiní moji odvážní kamarádi. Ti, kdo se 
báli nebo nesměli k vodě, se to nenaučili nikdy. Později 
jsme jezdili na rybník do Sudkova nebo na koupaliště do 
Brníčka. Koupaliště Vlčí důl v té době ještě neexistovalo.

Pocházíte z generace, kde vysokoškolské vzdělání bylo 
ještě hodně výjimečné. Jaká byla Vaše cesta k němu?
Jsem nejstarší ze čtyř bratrů, což byla trochu nevýhoda. 
Musel jsem vyšlapat cestičku ostatním. Byl jsem  

v rodině úplně první, kdo šel na vysokou školu. Vše bylo 
nové. Měl jsem 17 roků, když jsem odjel na studia do 
Prahy. Bratři pak šli v mých šlépějích, jen si vybrali jiné  
vysoké školy. Všichni jsme úspěšně dostudovali. Dodnes  
nepochopím, jak to rodiče zvládli a studium na vysoké 
škole nám umožnili. 
 Po absolvování jsem nastoupil na Strojní a železniční 
průmyslovou školu v Šumperku. Nebylo na výběr, na 
umístěnku do Košic se mi nechtělo. Učil jsem odborné 
předměty – strojní součásti, technické kreslení, hlavně pak 
mechaniku. Tu jsem měl obzvláště rád. Entropie, entalpie, 
volná energie, tepelné oběhy, to vše jsem rád vyučoval, 
včetně aplikace na tepelné stroje, tepelná čerpadla.
 Působil jsem jak na denním studiu, tak i na studiu  
pro dospělé, na večerní škole. Také jsem učil mimo 
školu v podnikových školách, například v Eternitce nebo  
v šumperském lokomotivním depu. Ve dnech volna jsem 
na poloviční úvazek dělal vychovatele. Vše jsem stíhal, 
byl jsem svobodný. Na škole jsem vydržel až do důchodu, 
celkem 49 let. Jen předměty se postupně měnily. Kolejová 
vozidla, nakonec výpočetní technika a multimédia. 

S Bludovem Vás asi propojila Vaše žena, že?  
Vzpomínáte si na svůj první kontakt s naší obcí?
Ne, s Bludovem mě spojuje už dětství. Jezdili jsme sem 
na návštěvu k tetě, paní Hrochové. Pamětníci si ji budou 
pamatovat jako obsluhu benzinové pumpy u zámku.  
Ve vzpomínkách mi zůstaly také bludovské poutě, poutě  
u kostelíčka a velký rybník u zámku.
 A ano, ženu mám z Bludova, seznámili jsme se ve 
škole. Přes 20 let jsme bydleli v Šumperku, v Bludově 
jsme už 35 roků. Jsme zde spokojení. 

Jak se odvíjel Váš život po svatbě?
Hlavní starostí bylo získat bydlení. Podařilo se nám 
dosáhnout na družstevní dvoupokojový byt. Když pak 
přišly děti, museli jsme jim zajistit jesle a školku. Vše se 
podařilo, i když to nebylo vždy jednoduché, o to víc jsme 
si toho však považovali. 
 Volný čas jsme věnovali výletům po republice autem, 
pod stany. Také jsme chodili na všelijaké brigády. To  
bylo v módě. Třeba stavět krematorium v Akci Z.  
Věnovali jsme se sportům, nejvíce orientačnímu běhu. 
Poznali jsme tak širší oblast severní Moravy. Pomáhali 
jsme stárnoucím rodičům. Vedli jsme takový obyčejný 
život.

Řeknete nám i něco o svých dětech?
Děti mi dělají radost. Nejstarší dcera žije v Krkonoších  
a pracuje pro KRNAP. Syn je elektroprojektantem  
a usadil se v Šumperku, nejmladší dcera učí na FAMU  
v Praze. Mám čtyři vnoučata, vnučka Kamila je  
doktorandkou na lékařské fakultě Univerzity Karlovy, 
zkoumá rezistentní linie rakoviny prsu. A mám už také 
pravnučku Anežku.
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Jak se stalo, že jste se stal ředitelem šumperské 
průmyslovky a jak dlouho jste jím byl?
Ředitelem jsem se stal už ve svých 38 letech. Po tragické 
smrti předchozího ředitele Vyhlídala jsem byl vybrán  
a navržen do funkce. Co zbývalo, rodina byla velká, 
odmítnout se nedalo. Nastaly nové časy, přišly starosti,  
jak říkám, skončilo mládí. Kamarádi zůstali, ale už byli 
trochu jiní. Stále jsme bojovali o existenci školy. Soupeřili 
jsme s Ostravou a s Olomoucí. Scházelo nám zázemí, 
prostory. Škola tehdy měla 700 žáků a učilo se všude.  
U Grandu, na nové učňovské škole pod Vyhlídkou, také  
u radnice v Hanácké ulici. Vydrželi jsme. Za námi stála 
dobrá pověst a tradice. Za provozu navíc probíhala  
generální oprava školy, ale to je na delší vyprávění. V té 
době jsme také vybudovali lyžařské středisko v Kunčicích 
u Starého Města. Uspořádali jsme tam první mistrovství 
České republiky v akrobatickém lyžování. 
 O prázdninách jsme organizovali vodácká putování, 
celkem šest turnusů, po českých řekách. 

Zůstaly ve Vás učitelské – vychovatelské instinkty?  
Co si třeba říkáte, když vidíte výběr bludovské mládeže 
na křižovatce u školy?
Podívejme se na to trochu z nadhledu. Kousek dál na 
hřišti současně trénují mladí fotbalisté a hasičský dorost 
se svými staršími spolužáky a trenéry. Vše je v pohodě, 
bez nucení, radost pohledět. Spousta dětí navštěvuje  
hudební školu nebo dojíždí do kroužků v blízkém 
Šumperku. Takže ten problém není tak hrozný. Ti před 
školou se jen předvádějí a pohoršování dospělých je spíš 
ještě povzbuzuje. Jak to změnit? Těžko. Dnes máme 
spoustu asistentů ve výuce. Možná by nebyl marný  
asistent pro volný čas nudících se dětí před školou.

Bludov znáte už od dětství, pětatřicet let zde i žijete.  
Co se tu z Vašeho pohledu za tu dobu nejvíce změnilo?
Když jsme s Karlem Adamem hledali nové motivy na 
přítisky ke známkám, vždy říkal: „Uvidíš, Pepo, jak se 
lidi budou za pár let divit, jak se to změnilo, a budou rádi, 
že jsme vše zachytili na přítiscích.“ Měl pravdu. Hodně 
věcí se mění. Ze všeho nejvíc asi vztahy lidí k sobě a také  
k obci. To však lze zachytit na známkách a fotografiích  
až následně, když se to promítne do nějaké fyzické změny.

Jste pro mě člověkem, který umí vlastní kresbou  
či malbou či fotograficky zachytit neobyčejným 
způsobem obyčejná místa – a tak ukázat jejich  
skrytou nádheru. Kdy jste v sobě tento cit objevil  
a jak jste ho začal rozvíjet?
Na základní škole jsem obdivoval učitele Ladislava  
Ruska se skautskou přezdívkou Šaman, později význam-
ného pedagoga na UP Olomouc, který vymaloval freskami 
celou školu. Ten nás inspiroval. Na škole také vznikly mé 
první obrázky do školní soutěže. Pak dlouho nic. Zaujalo 
mě fotografování, které mi vydrželo dodnes. S malováním 
má mnohé společné. Ono jde o totéž – vyjádřit svůj vztah 
k okolí.
 Na průmyslovce s příchodem digitálních technologií 
jsem začal učit předmět multimédia a vedl jsem digitální 

kroužek. Zúčastňovali jsme se také soutěží. Na jedné  
z nich jsem byl v komisi se známým fotografem Jindřichem 
Štreitem. Jeho pohled a názor na umění mě zaujal.
 Pro obec jsme spolu s dalšími vytvořili kalendář 
(2019), kde jsme zachytili někdy i neobyčejným  
způsobem zajímavá místa Bludova. V následujícím roce 
vznikl další kalendář vytvořený z přítisků známek. 

Jaké další máte koníčky, čemu se rád věnujete  
ve volném čase?
Hodně času nám zabere zahrada. Udržuje nás v kondici, 
pečujeme o své zdraví. Pravidelně jezdíme plavat.  
S kamarády vyrážíme na cyklovýlety. O třech prázdni-
nách jsme například jeli podél Dunaje od jeho pramene 
až do Budapešti. S bludovskými turisty poznáváme krásy 
našeho okolí. Navštěvujeme kulturní akce a koncerty.

Jaké je Vaše oblíbené místo v Bludově či v jeho okolí?
Těžko vybrat. Máme lázně, koupaliště Vlčí důl, rozhlednu 
Háj, kostelíček, vyhlídku Brusinka, Bludovskou stráň, 
park uprostřed obce, krásná sportoviště, Bludoveček,  
venkovní galerii... Ve výčtu by se dalo pokračovat.  
Vše tvoří dohromady jednu nádhernou obec. 

Co byste popřál/vzkázal Bludovu a Bludovákům?
Važte si toho, že bydlíte v krásné obci. 

Pane inženýre, děkuji za rozhovor. Přeji Vám hodně 
zdraví, radosti a energie. A taky hodně pěkných fotek 
a obrazů. Ale to je vlastně přání, z kterého budeme mít 
užitek i my ostatní.

Stanislav Balík ml.
foto: archiv Josefa Baslara



Našim spoluobčanům přejeme 
pevné zdraví, mnoho štěstí a radosti ze života!

V měsíci říjnu oslaví  
významné životní jubileum:
Jaroslav Dias
Karel Kohout
Alena Bauerová
Oldřich Holinka
Milada Smetanová
Jana Lahová
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ŘÍJNOVÁ POHÁDKA: O KŘIŠŤÁLOVÉM SRDCI
Ani v říjnu nebude v Bludově chybět divadelní pohádka 
pro nejmenší. V sobotu 26. října v 16 hodin odehraje 
CziDivadlo Praha v sále Kulturního domu Bludov příběh 
O křišťálovém srdci. 
 Hlavní hrdinka příběhu je dobrosrdečná a milá 
Alžbětka. Svoji starší sestru Agátu má upřímně ráda  
a vidí na ní jen to dobré. Chamtivá Agáta ji však stále 
sekýruje a ponižuje. Bětuška se zlobě a manipulaci 
neumí bránit a trvá to tak dlouho, dokud se nerozhodne 
změnit svůj osud k lepšímu. Naštěstí má dobrého přítele,  
moudrého Lesního mužíčka Otakárka, který jí radí  
a pomáhá.
 A tak se z bojácné Alžbětky stává statečné děvče, 
které nepodléhá zlu a vítězí. Především nad svým  
vlastním strachem, ale dokonce se jí podaří otevřít oči 
a srdce své sestře Agátě. Pohádka je nejen veselá a plná 
vtipných situací, převleků, písniček, bohatých kostýmů, 
scény a rekvizit, ale zároveň obsahuje mravní ponaučení  
a nutí i malé diváky k zamyšlení.
 Podstatou pohádek je věčný souboj mezi dobrem  
a zlem, kdy dobro nakonec vítězí, a ani v tomto příběhu 
tomu nebude jinak.
 Pohádka je vhodná pro děti od tří do jedenácti let.  
Vstupné činí 80 korun, děti do tří let mají vstup zdarma. 

BH

   Dne 3. října 2024 si vzpomeneme  
7. smutné výročí úmrtí paní 
Josefy Snášelové
Za tichou vzpomínku děkujeme všem, kdo 
jste ji znali a měli rádi. S úctou vzpomíná 
rodina.

VZPOMÍNKA

KULTURNÍ A SPOLEČENSKÝ ŽIVOT 

Jubilanti

POZVÁNKA NA AKCE  POZVÁNKA NA AKCE  
V ŘÍJNU: V ŘÍJNU: 

   Dne 2. listopadu 2024 si připomeneme 
nedožité 88. narozeniny našeho tatínka, 
dědečka a pradědečka pana
Karla Kubíčka
Děkujeme za tichou vzpomínku. 
S láskou a úctou vzpomínají synové 
Jaroslav, Petr a Karel s rodinami.

   Dne 10. října by oslavila své 55. narozeniny 
Martina Schauerová
Bohužel osud tomu chtěl jinak  
a už to je 9 let, co nás navždy opustila.  
Vzpomínáme a nikdy nezapomeneme.
Martin, dcery Darja, Klára, Tereza, 
maminka, bratři s rodinami, kamarádi.

4.–6.10.        Country seminář /KD/
4.10.   18:00   Cimbálová muzika CML Šumperk s ochutnávkou 
   burčáku /Kavárna v oranžerii/
6.10.   17:00  Když ochutnáš medovinu – Divadlo v sudu /KD/
8.10.   16:30  Zkus cestu s Dagmar – cestopisná přednáška 
   /obecní klub/
20.10. 16:00  KPH: RAK a RAK a ROK české hudby aneb 
   Proč bychom se netěšili /kinosál KD/
22.10.  14:00  Cestovati do paměti – komunitní setkání 
   pro seniory /obecní klub/
26.10. 16:00   O křišťálovém srdci – pohádka pro děti /KD/
27.10. 14:00  Dýňová neděle – /zámecká oranžerie/
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DO BLUDOVA MÍŘÍ PANENKA

Být čerstvě opuštěným ve čtyřiceti se může stát leckterému 
muži, vyhrát v internetové soutěži moderního robota se 
však podaří jen prvním deseti. Jedním z nich je i Marko, 
bezvýznamný člověk bez vztahové perspektivy. I k němu  
se dostává speciální zásilka v podobě robotické panenky 
Stely naprogramované tak, aby ho učinila šťastným.  
Je hezká, inteligentní, po všech stránkách šikovná, ALE… 
 Aktuální a současná hra divadla Ventyl, která přesně 
popisuje trend nahrazování skutečných mezilidských  
vztahů těmi virtuálními, pobaví bludovské publikum 
ve čtvrtek 7. listopadu v 19 hodin v kulturním domě. 
Představitelku hlavní role, tedy Panenky ztvárňuje Lucie 
Hrbáčková, která pochází z Bludova. 
Na XXV. ročníku Štramberské divadelní přehlídky  
bodovala Panenka v hodnocení poroty: 1. místo v kategorii 
Nejlepší hra, 1. místo v kategorii Nejlepší ženský herecký 
výkon, 3. místo za režii, 3. místo v kategorii Nejlepší 
mužský herecký výkon a 3. místo v diváckém Hodnocení 
kuličkami.
 Divadlo Ventyl patří mezi aktivní divadla s více jak 
desetiletou tradicí, které realizuje 30 a více představení 
ročně. Působí především v Hranicích a okolí, účinkuje ale 
i na divadelních scénách v Bohumíně, Přerově, Olomouci, 
Vsetíně, Valašském Meziříčí, Zlíně a dalších. 
 Předprodej vstupenek a rezervace míst na Panenku 
probíhá už nyní v KD Bludov. Cena v předprodeji činí  
170 korun, na místě pak bude vstupné za 250 korun.

BH
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KPH NABÍDNE KONCERTY NA KRÁLOVSKÉ 
NÁSTROJE, MLADÉ UMĚLCE I MLUVENÉ SLOVO

Koncertem české hudby v podání otce a syna Rakových 
odstartuje další sezóna Kruhu přátel hudby v Bludově.  
Celkem je až do jarních měsíců příštího roku naplánováno 
osm zajímavých koncertů s výjimečnými interprety. 
Posluchači si je mohou vychutnat v rozmanitých pros-
torách – od kulturního domu přes obecní klub až po zámek. 
 Hned první koncert nazvaný RAK a RAK a ROK 
české hudby aneb Proč bychom se netěšili se bude konat  
v neděli 20. října v kinosále KD. Profesor Štěpán Rak se 
synem Janem Matějem přivezou nový koncertní program, 
který připomíná, že v hudebních kruzích slavíme rok  
české hudby. Koncert začíná v 16 hodin. 
 V polovině listopadu se uskuteční Koncert pro dva 
královské nástroje (nejstarší známé violoncello na světě 
bylo vyrobeno v dílně Andrea Amatiho mezi lety 1538 
až 1560 a přezdívá se mu „The King“, tedy král; pozn. 
redakce) v podání violoncellistů Jana Škrdlíka a Jana  
Hanouska, a to na Zámku Bludov. Sváteční atmosféru  
navodí komponovaný pořad s hercem Františkem  
Kreuzmannem, houslistkou Halinou Františákovou  
v klavírním doprovodu Elišky Novotné nazvaný Vánoční 
země je mým cílem. Ten se odehraje o druhém adventním 
víkendu také v prostorách bludovského zámku.  
 Na přelomu ledna a února vystoupí v Bludově  
Bohemia Bass, v němž se představí Eva Šašinková na 
kontrabas a Petr Šporcl na violoncello. Umělcům z Listiny 
mladých pod hlavičkou Percussion Duo bude patřit 
jarní březnový koncert. V dubnu čeká příznivce klasické  
hudby Janáčkovo kvarteto a koncert dvou dam Amelie 
Tokarské na harfu a flétnistky Sylvie Schelingerové.  
Do plánu je zařazený také cemballista Martin Hroch.
 O přesných termínech koncertů a případných změnách  
v programu vás budeme informovat na stránkách  
Bludovanu i na webových stánkách obce www.bludov.cz.

BH

POD Ě KOVÁN Í
Bludov je krásná obec se širokými, rovnými 
chodníky s plynulými přechody na vozovku. 

Zdobí ji nádherná rozmanitá zeleň, květinové 
záhony z centra obce na všechny strany.  

Toto vše vidíme na každodenních projížďkách  
na elektrických tříkolkách v obci  

a okolních cyklostezkách.
Za to vše chceme poděkovat obci Bludov, 
zaměstnancům Obecních lesů a Zámecké 

oranžerii. Za jejich smysluplnou a nekonečnou práci 
jim přejeme hodně sil a finančních prostředků.

                                      
Klienti penzionu Bludov                                          

Bajtoš, Hroz, Novotná
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AKTIVIZAČNÍ PROGRAM CESTOVATI DO PAMĚTI PRO SENIORY I V BLUDOVĚ
Od října budou mít bludovští senioři možnost  
pravidelně se setkávat v Obecním klubu Bludov v rámci 
aktivizačního programu nazvaného Cestovati do paměti. 
Organizace PONTIS Šumperk se tak v rámci projektu 
Lepší život na šumperském venkovu věnuje komunit-
nímu setkávání seniorů s cílem nejen strávit příjemné  
odpoledne, ale také prostřednictvím slovních her  
a cvičení aktivizovat a zlepšovat paměť. 
 První setkání se bude konat v úterý 22. října  
od 14 hodin v obecním klubu. Zájemci se mohou hlásit, 
případně získat více informací u Gabriely Flašarové  
na Obecním úřadě v Bludově, tel.: 737 549 522, e-mail: 
flasarova@ou.bludov.cz. V letošním roce pak proběhnou 
další setkání 19. listopadu a 17. prosince, kdy bude  
následovat ještě kreativní část, a to adventní tvoření. 
 Stejná setkávání se konají také v okolních obcích.  
„V rámci oblíbené aktivity Cestovati do paměti byly  
se seniory z Dolních Studének zpracovávány slovní  
i písemné úkoly, slovní hrátky a poslechová a vizuální 
cvičení. Veškeré tyto činnosti byly zacíleny na  

 Obecní klub Bludov 
úterý 22. 10. 2024 od 14:00

VOLNÝ VSTUP
S sebou tužku nebo propisku, brýle na čtení (pokud potřebujete) 

a chuť hrát si s vlastní pamětí a vzpomínkami. 
Chcete-li, přineste ochutnat něco dobrého na společný stůl.

Kávu a čaj Vám připravíme na místě.
Kontakt: G. Flašarová, tel.: 737 549 522 , e-mail: flasarova@ou.bludov.cz

LEPŠÍ ŽIVOT NA ŠUMPERSKÉM VENKOVU CZ.03.02.01/00/22_008/0000027

Srdečně Vás zveme na veřejné komunitní setkání 
pro seniory, kde budeme společně 
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Ve spolupráci
s obcí Bludov

Účastí na setkání udělují účastníci souhlas
s pořízením fotodokumentace z akce
pro účely povinné publicity projektu.

Obecní klub Bludov
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s pořízením fotodokumentace z akce
pro účely povinné publicity projektu.
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út 22. 10. 2024 / 14:00 
út 19. 11. 2024 / 14:00 

út 17. 12. 2024 / 14:00  + 15:00 - adventní tvoření              

Kontakt: G. Flašarová, tel.: 737 549 522 , e-mail: flasarova@ou.bludov.cz

VOLNÝ VSTUP

 Lepší život na šumperském venkovu CZ.03.02.01/00/22_008/0000027

posilování paměti a práci se vzpomínkami. Každé setkání 
bylo zaměřené na určité téma, přičemž obsah i náročnost 
činností byl přizpůsobován schopnostem a naladění 
dané seniorské skupiny,“ uvedla v Dolnostudénském  
zpravodaji Bronislava Janíčková z MAS Šumperský  
venkov, která realizuje projekt Lepší život na  
šumperském venkovu. 
 Tento projekt představuje iniciativu s ambiciózním  
cílem – podporovat a rozvíjet místní komunitu  
a jednotlivce prostřednictvím pestrosti aktivit. Projekt  
nabízí širokou škálu možností prospěšných lidem  
v různých životních situacích a etapách.
 Projekt je financován z prostředků EU, prostory  
k setkávání bezplatně poskytne obec Bludov. Díky 
tomu jsou veškerá aktivizační setkávání zdarma. Bližší  
informace i termíny aktivity Cestovati do paměti  
naleznou zájemci v letácích na stránkách Bludovanu,  
na vývěsní ploše u kulturního domu a na webových 
stránkách obce www.bludov.cz. 

BH
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ZA BLUDOVSKÝM ŠPEKÁČKEM  
SE VYDALI MALÍ I VELCÍ

Horké, slunné počasí provázelo od rána účastníky  
třicátého druhého ročníku oblíbené turistické akce Výšlap  
za bludovským špekáčkem. Organizátoři připravili trasy 
dlouhé 8,5 a 11,5 km se dvěma kontrolními stanovišti,  
na kterých malí účastníci dostali drobné odměny. 
 Start i cíl byl v zahradě kulturního domu, kde každý 
účastník dostal po absolvování zvolené trasy za odměnu 
bludovský špekáček z produkce Bludovské a. s., která 
oblíbenou pochoutku věnovala jako sponzorský dar.  
Malí i velcí turisté obdrželi po výšlapu také pamětní  
medaili i pamětní list. Ocenění a malou pozornost  
získala nejstarší účastnice. 
 Celkem se letos zúčastnilo přes šest desítek turistů.  
Na pochod se vydali rodiče s nejmenšími v kočárcích, 
mládež, ale také stálí příznivci, kteří nevynechají žádný 
ročník. I v případě Výšlapu za bludovským špekáčkem 
platí přísloví: „Co se v mládí naučíš…“ Mnozí dnes  
dospělí turisté začínali jako malé děti a na trasu se nyní  
vydávají s další generací, tedy se svými vlastními ratolestmi.  
 
 Na pořádání akce se podíleli bludovští turisté, členky 
Sboru pro občanské záležitosti a další dobrovolníci, kteří 
přispěli k dobré náladě všech a za to jim patří velký dík!

BH
foto: Josef Baslar, Pavla Juřinová a Barbora Haušková

UDÁLO SE
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Na zahájení výstavy nazvané Vzpomínka na Karla 
Adama očima Alana Hanzlíka se sešli všichni, kdo si 
chtěli připomenout bludovského patriota a filatelistu, 
nezdolného optimistu a rekordmana Karla Adama.  

V úterý 10. září se vzpomínalo nejen vystavenými  
fotografiemi, ale také slovem a hudbou, která zazněla 
od pana Pavla Hegedüse. Výstava je otevřena v provozní 
době Kulturního domu Bludov a bude ukončena 31. října. 

SPOLKY A ORGANIZACE

ZŠ BLUDOV

PŘÍMĚSTSKÝ TÁBOR 2024 – VÝVOJ LIDSTVA
Každá etapa letošního tábora byla motivována určitou  
historickou událostí. Dodrželi jsme časovou sousled-
nost dějin, a tak jsme putovali od pravěku přes starověk, 
středověk až do novověku.
 V pravěku byl nedílnou součástí života oheň jako  
zdroj světla, tepla i ochrany před divokou zvěří, později jej 
také lidé využívali k úpravě masa či vypalování různých  
nádob. Důležité heslo: „Oheň je dobrý sluha, ale špatný 
pán.“
 Při starověké olympiádě si děti vyzkoušely různé  
disciplíny, neopomněli jsme si připomenout starověký 
Egypt či antické Řecko – významné a nejstarší starověké 
civilizace. Uprostřed týdne jsme se vydali na výlet  
do Dinoparku ve Vyškově.
 Středověk nám oživili kejklíři, děti dostaly za úkol  
pobavit krále a královnu. Zkusily si složit Monu Lisu jako  
puzzle a ozdobit ji netradičním rámečkem. Na vycházce  
k Brusince jsme si vyrobili létající stroje a vyzkoušeli  
jsme, jak poletí přímo z rozhledny.
 

OZNÁMENÍ – SBĚR PAPÍRU
Základní škola Karla staršího ze Žerotína Bludov 

organizuje tradiční podzimní sběr papíru do přistaveného 
kontejneru. Kontejner bude umístěn u budovy školní 
jídelny od 14. do 18. října 2024. Papír z domácností 

může být opatřen kódem do systému MESOH. Dozorující 
učitelé budou mít čtečky. Přijďte podpořit děti a přivezte 

přebytečný papír. Děkujeme.

 Závěrem už nás čekal novověk. Lidé se začali více  
zajímat o rostliny a živočichy, a tak děti dostaly za úkol 
vymyslet pazvíře – neexistující zvíře, které měly popsat  
a doložit svojí prezentací.
 Poslední odpoledne už nás čekala jen zábava  
a odměny. Děti odcházely domů spokojené a plné nových 
zážitků.
                Soňa Nikolovová
 vedoucí vychovatelka ŠD
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PODĚKOVÁNÍ RODIČŮM LETOŠNÍ V. B ZA PODPORU 
V LOŇSKÉM ROCE
Zapojení rodiny do vzdělávání dětí velmi ovlivňuje  
pozitivní postoj dětí ke vzdělávání a pozitivní přístup  
ke škole. Učitelé a rodiče by měli být partnery při výchově 
i vzdělávání dětí a jejich všestrannému rozvoji.
 Proto bychom tímto chtěli poděkovat všem rodičům, 
kteří pro nás v loňském školním roce připravili krásné  
a zajímavé exkurze a aktivity anebo nás podpořili  
jiným způsobem. 
 Paní Motyková pro nás zajistila nezapomenutelnou 
adventní návštěvu lázní v Bludově, kterou navíc doplnil 
první napadlý sníh, kde jsme si kromě prohlídky areálu 
lázní mohli vychutnat zdravou květákovou svačinu  
a vyzkoušet cvičení na různých přístrojích. Pan Krystek 
nás zase pozval do strojírenského závodu PARS  
Šumperk, kde jsme si nejen vyzkoušeli posezení  
v poschoďovém vlaku, ale také se podrobně seznámili  
s výrobou a opravami různých vlaků. Jindy pro nás 
zase zajistil program zaměřený na výcvik psů pro různé  
situace. Další tatínek, pan Štolc, pro každého z nás do  
detailu připravil dřevěné stavebnice budek pro malé 
ptáčky, které jsme si sami sestavili a natřeli. Někteří z nás 
je již mohou obdivovat na stromech ve svých zahradách.
 Další rodiče nám věnovali cenné materiály na  
vyrábění anebo s námi sdíleli zajímavé tipy na výlety.  
Děkujeme za vaši podporu!
    Dana Novotná

foto: archiv ZŠ Bludov

KROUŽEK ROBOTIKY
Robotika se stává stále důležitější součástí vzdělávání,  
a to i na základních školách. Jedním z efektivních  
nástrojů pro výuku základů robotiky a programování  
je sada LEGO Mindstorms. Tato vzdělávací platforma 
kombinuje kreativitu stavebnice LEGO s moderními 
technologiemi, čímž umožňuje dětem nejen stavět 
různé modely robotů, ale také je programovat a ovládat. 
LEGO Mindstorms je stavebnice obsahující motorické  
a senzorické moduly, které lze snadno integrovat do  
různých mechanických konstrukcí z kostek LEGO. 
Součástí sady je také programovatelný „mozek“  
(inteligentní kostka), který slouží k ovládání robotů. 
Děti mohou své výtvory oživit pomocí jednoduchého  
vizuálního programování, které je přístupné i pro úplné 
začátečníky. LEGO Mindstorms lze snadno integrovat 
do různých předmětů, ať už jde o informatiku,  
matematiku nebo technické předměty. V rámci  
projektové výuky mohou žáci stavět roboty, kteří  
řeší reálné úkoly – například se pohybují po překážkové 
dráze nebo reagují na různé podněty pomocí senzorů. 
Práce s LEGO Mindstorms rozvíjí u žáků mnoho  
klíčových dovedností jako kreativita a kritické myšlení, 
kdy jsou děti motivovány k tomu, aby si samy navrhly 
a sestavily robota, což podporuje jejich schopnost 
řešit problémy. Naučí se také základy programování, 
kdy se prostřednictvím vizuálních bloků žáci učí  
logickému myšlení a základům algoritmů, což je skvělá 
příprava na pokročilejší programování v budoucnu.  
A v neposlední řadě rozvíjí spolupráci a týmovou práci, 
kdy mnoho projektů vyžaduje, aby děti pracovaly ve 
skupinách, kde si rozdělují úkoly a společně dosahují  
cíle. Robotika s LEGO Mindstorms nejen obohacuje 
výuku, ale také dětem otevírá dveře do světa moderních 
technologií a přírodních věd.   
 Kroužek robotiky v letošním školním roce probíhá  
v úterý, další zájemci z řad našich žáků jsou vítáni. 

Vojtěch Kočí
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SETKÁNÍ ČSOP

O druhém zářijovém víkendu se konalo pravidelné setkání 
členů Českého svazu ochránců přírody z celé republiky,  
tentokrát v Brdech. Těchto setkání se naši členové 
každoročně zúčastňují. Letos přijelo asi 300 členů  
a příznivců včetně dětí.
 Střední Brdy v minulosti sloužily jako vojenský  
výcvikový prostor, který byl pro veřejnost nepřístupný.  
V roce 2016 vojenský újezd zanikl a na jeho místě  
vznikla Chráněná krajinná oblast, kterou jsme navštívili. 
Na velké části vojenského prostoru proběhla pyro-
technická asanace, tedy čištění oblasti od nevybuchlé  
vojenské munice. Pročištěné oblasti jsou zpřístupněny 
veřejnosti vyznačenými pěšími i cyklo trasami. Těžko 
přístupná místa, která nešla vyčistit, jsou nadále 
nepřístupná.
 Pořádající základní organizace ze Spáleného Poříčí 
připravila bohatý program. Večery byly věnovány 
přednáškám o CHKO, o její historii, zoologii, botanice  
a regionálních směsích osiv. Přes den probíhaly exkurze. 
My jsme se zúčastnili dopoledne návštěvy kostela  
v Rožmitále pod Třemšínem. Po zajímavé přednášce 
o historii nám pan varhaník zahrál Českou mši vánoční 
Jakuba Jana Ryby. Tento hudební skladatel a pedagog 
zde žil a pracoval 27 let a hrával na zdejší varhany.  
Odpoledne jsme se vydali do Domu přírody Brd  

a k zámečku Tři trubky. Ten si nechal postavit dobříšský 
kníže – hrabě Jeroným Colloredo-Mannsfeld, jemuž 
patřily zdejší lesy v panství Dobříš a Zbiroh. K zámečku 
patřila již na konci 19. století velmi zajímavá malá  
vodní elektrárna, která dodávala zámečku elektřinu. Nyní 
je krásně zrenovována a navržena na stavbu roku 2023  
v této kategorii.
 Před odjezdem domů jsme navštívili historický mlýn 
ve Starosedlském Hrádku. Jeho majitel, Mgr. Rudolf 
Šimek, nás provedl mlýnem a ukázal nám, jak ho 
celý renovuje. Poslední zastávku jsme cestou udělali  
v Chrudimi, kde mají zajímavou rozhlednu Báru. Je 
to unikátní dřevěná stavba s minimem spojovacích 
prvků. Uvnitř objektu je válcové schodiště z dubových  
a modřínových fošen. Autorem je český architekt prof. 
Ing. arch. Martin Rajniš. Vyhlídková plošina je umístěna 
asi 15 metrů nad zemí. Vyhlídková věž, na pohled velmi 
subtilní, by měla odolat větru o rychlosti až 200 km/hod.  
 Letošní setkání ČSOP bylo velmi zajímavé. Jako  
setkání lidí stejného zaměření nabízí, další podněty  
k nápadům a aktivitě pro další činnost jednotlivých  
organizací ČSOP.

Jana Holinková
foto: archiv ČSOP



 

Periodický tisk územního samosprávného celku. Bludovan vydává Obec Bludov, J. Žižky 195, Bludov 789 61, IČO: 00302368. Vychází 1x měsíčně. Uzávěrka dalšího  
čísla vždy 20. každého měsíce. Registrováno u Ministerstva kultury ČR pod č. MK ČR E 12 895. Místo vydání: Bludov, náklad 1 300 ks. Redakční rada:  

prof. PhDr. Stanislav Balík, Ph.D., Karel Bank, Mgr. Alena Bauerová, Mgr. Karel Směšný. Výkonná redaktorka: Bc. Barbora Haušková. 
 Jazyková úprava: Mgr. Alena Bauerová. Adresa redakce: Kulturní dům Bludov, 789 61 Bludov, e-mail: bludovan@bludov.cz, fotografie a kresby archiv obce Bludov. 

Grafická úprava a tisk: KartoTISK s.r.o. Šumperk, Žerotínova 2075/48.

Bludovan 8/2024

SKAUTSKÝ POHÁDKOVÝ LES

SKAUTI POMÁHAJÍ PO POVODNÍCH

Jako každý rok, tak i letos se uskutečnila pouť ke sv. Rozálii 
u bludovského „kosteléčka“. No a tam samozřejmě nemohl 
chybět Pohádkový les pořádaný skauty z bludovského 
střediska. Na děti tak čekalo dvanáct pohádkových postav, 
které potřebovaly pomoct s různými situacemi. Ať už to  
byl Křemílek s Vochomůrkou, jimž se rozsypaly obrázky, 
přes vodníka a čerta, kteří nevěděli, která cesta kam vede, 
až po bílou paní a rytíře, kterým někdo ukradl poklad  
z hradu, když bílá paní chodila po cimbuří. 

Jak asi všichni víte, tak Jesenicko a Šumpersko postihly  
o víkendu 14. a 15. září 2024 velké povodně. I když se  
Bludovu podařilo vyváznout bez větší škody, tak to pro  
naše skauty neznamená, že by zůstali sedět doma a na 
tu hrůzu se dívali jen v televizi. Už od pondělí začali  
vyjíždět do postižených vesnic a měst a pomáhat, kde  
se dá. Ať už to je bližší Ruda nad Moravou (v minulých 
dnech nazývána spíše Ruda pod Moravou) či Bohdíkov, 
tak také vzdálenější Jeseník a okolí. Pracující roveři jezdí 
po práci, vysokoškolští roveři místo odložené výuky  
a mladší skauti jeli v době své pravidelné schůzky.
 Na všech místech je spousta práce. Je to všechno od 
vynášení vybavení domácnosti, přes vyklízení a rozbíjení 
mokrého a nabobtnalého nábytku až po vyhazování nánosů 
bahna a písku z pokojů, garáží a zahrad. 

 Všem 380 dětem se podařilo podat pomocnou ruku, 
zdolat všechny překážky a na konci je tak čekala sladká 
odměna! 

ses. Anna Balíková
Junák, středisko Františka Pecháčka Bludov

foto: br. Martin Dostál - Roy

 Pokud ještě chcete pomoct, sledujte vyhlášené 
sbírky (např. Charitu a další), pokud máte čas a chuť jet 
pomáhat přímo do zasažených oblastí, registrujte se přes  
Integrovaný záchranný systém či nějakou z charitativních  
organizací. Děkujeme!

ses. Anna Balíková
Junák, středisko Františka Pecháčka Bludov

foto: br. Šimon Kundrata, ses. Eliška Juránková


